

CBA ABORIGINAL LAW CONFERENCE

This conference will be presented in English and French with simultaneous translation available.

IMPLEMENTATION OF INDIGENOUS SELF-GOVERNANCE: BEYOND RECOGNITION

MAY 10-12, 2023 | OTTAWA ON

Presented by the [CBA Aboriginal Law Section](#)

Courts and governments increasingly recognize that Indigenous governments have the inherent right to govern themselves and their lands in a way that reflects their diverse cultures, traditions, and needs. Recognition is only the first step – for the inherent right of self-governance to be fully expressed, it must be implemented in a meaningful way. This conference will explore varying approaches and perspectives to implementing Indigenous governing structures.

Agenda Subject to Change

DAY 1: WEDNESDAY, MAY 10

TIME	EVENT
5:00 pm – 6:30 pm	Welcome Reception Keynote - James A. O'Reilly, O.C., C.Q., Ad.E. Tribute to Peter Hutchins Peter Hutchins was well-known across the country as a brilliant, passionate and tireless advocate for Indigenous Peoples and Indigenous rights. His work helped to shape the field of Aboriginal law. Peter's accomplishments include his involvement in negotiating the James Bay and Northern Quebec Agreement, his role in many foundational court cases in Canada and internationally, creating the



DAY 1: WEDNESDAY, MAY 10

TIME	EVENT
	<p>first Aboriginal law course in Canada, and serving as founder and first Chair of the CBA National Aboriginal Law section. Speakers will pay tribute to Peter and his legacy, and attendees will have an opportunity to share remembrances.</p> <p>Speakers: Jameela Jeeroburkhan, Dionne Schulze S.E.N.C. (Montreal, QC) Katie Tucker, Pape Salter Teillet LLP (Toronto, ON) Micha Menczer, Arbutus Law Group LLP (Victoria, BC) A message from Professor Georges Sioui, University of Ottawa (Ottawa, ON)</p>

DAY 2: THURSDAY, MAY 11

TIME	EVENT
8:30 am – 8:50 am	Registration and Hot Breakfast
8:50 am – 9:05 am	Welcome and Introduction Welcome from CBA National Aboriginal Law Chair: Yvan Larocque , Larocque Business Law (Winnipeg, MB) Welcome from Conference Co-Chairs: Kathryn Deo , Managing Partner, Arbutus Law Group LLP (Victoria, BC) David Taylor , Managing Partner, Conway Baxter Wilson LLP (Ottawa, ON)
9:05 am – 11:00 am	Where Are We Now: Lessons Learned from Existing Arrangements <p>Various forms of self-governance arrangements exist in Canada, including sectoral self-governance, treaties, comprehensive land claims agreements, and self-government agreements. Gain valuable insight and advice from a panel of experts as they describe what exists and the lessons they have learned from implementing self-governance under these regimes.</p>

DAY 2: THURSDAY, MAY 11

TIME	EVENT
	<p>Moderator: Kathryn Deo, Arbutus Law Group LLP (Victoria, BC)</p> <p>Speakers: Dr. Tim Raybould, Principal, JWR Group (Westbank, BC) Katie Tucker, Pape Salter Teillet LLP (Toronto, ON) Chief Warren Tabobondung, Wasauksing First Nation (Parry Sound, ON) Tom McCarthy, Deputy Minister Ministry of Indigenous Relations & Reconciliation, (Vancouver, BC)</p>
11:00 am – 11:15 am	<p>Refreshment Break</p> <p>Sponsor</p>  The logo for Mandell Pinder LLP features a stylized graphic of three vertical bars in blue, red, and grey, followed by the text "Mandell Pinder LLP" in a bold, sans-serif font.
11:15 am – 12:15 pm	<p>Recognizing Inherent Rights</p> <p>Understand the various means through which the inherent right of self-governance is recognized and implemented, including through the United Nations Declaration of the Rights of Indigenous Peoples (UNDRIP).</p> <p>Moderator: David Taylor, Conway Baxter Wilson LLP (Ottawa, ON)</p> <p>Speakers: Rosalind Campbell, Lawyer, Arbutus Law Group LLP, Councillor for Musqueam (Vancouver, BC) Bruce Hamilton, Legal Counsel, Department of Justice, Canada (Vancouver, BC)</p>
12:15 pm – 1:45 pm	<p>Luncheon & Speaker</p> <p>Sponsor</p>  The logo for JFK Law Corporation features a stylized graphic of three vertical bars in red, yellow, and blue, followed by the text "JFK LAW CORPORATION" in a bold, sans-serif font.

DAY 2: THURSDAY, MAY 11

TIME	EVENT
	<p>Speaker: The Honourable Michael L. Phelan, Senior Counsel, Colin Bedard LLP (Ottawa, ON)</p>
1:45 pm – 3:15 pm	<p>Negotiating Treaties and Self-Government Agreements</p> <p>Learn about the mechanics and best practices for negotiation of various self-governance regimes, including recommendations for community engagement and ratification.</p> <p>Moderator: Rosalind Campbell, Lawyer; Councillor for Musqueam (Vancouver, BC)</p> <p>Speakers: Martin Bayer, Chief Negotiator Anishinabek Nation Governance Agreement, Weaver Simmons (Sudbury, ON) Jason Madden, Partner, Pape Salter Teillet LLP (Toronto, ON)</p>
3:15 pm – 3:30 pm	<p>Refreshment Break</p>
3:30 pm – 5:00 pm	<p>Financing Self-Governance</p> <p>Explore new policy approaches to support self-governance, and their implications for existing and future agreements, including the Collaborative Fiscal Policy (the “Green Book”).</p> <p>Moderator: Anita Boscariol, Watson Goepel LLP (Vancouver, BC)</p> <p>Speakers: Bertha Rabesca Zoe, Legal Counsel, Tłı̨chǫ Government (Yellowknife, NWT) Dr. Tim Raybould, Principal, JWR Group (Westbank, BC) Martin Reiher, Sr. Asst Deputy Minister, CIRNA, Treaties and Aboriginal Government (Ottawa, ON)</p>
5:15 pm – 6:45 pm	<p>Reception and Keynote Address by Her Excellency the Right Honourable Mary Simon, Governor General of Canada (Delta Hotels Ottawa City Centre)</p>
6:45 pm – 10:00 pm	<p>Dinner (Delta Hotels Ottawa City Centre)</p>

DAY 3: FRIDAY, MAY 12

TIME	EVENT
8:30 am – 8:50 am	Hot Breakfast
8:50 am – 9:00 am	Welcome and Introduction
9:00 am – 10:30 am	Case Law Update Hear an expert analysis of recent cases in Aboriginal law, with a focus on cases addressing self-governance, including the recent Reference case before the SCC on the <i>Act respecting First Nations, Inuit and Metis children, youth and families</i> . Moderator: Wendy Parkes , Lakehead University, Faculty of Law (Thunder Bay, ON) Speakers: David Taylor , Conway Baxter Wilson LLP (Ottawa, ON) Alyssa Flaherty-Spence , Associate, Gowling WLG (Ottawa, ON)
10:30 am – 10:45 am	Refreshment Break
10:45 am – 12:15 pm	Legal Pluralism in Practice Explore the recognition of Indigenous law-making authority at common law and in legislation. Hear about the challenges, best practices, and strategies for enforcing Indigenous laws. Moderator: Monique Dull , Legal Counsel, Ministry of Attorney General, Legal Services Branch, Indigenous Legal Relations (Victoria, BC) Speakers: The Honourable Justice Grammond , Federal Court Lindsay Borrows , Assistant Professor, Queen’s University, Faculty of Law (Kingston, ON) Joyce King , Director, Akwesasne Justice Department (Akwesasne, QC)
12:15 pm – 1:45 pm	Lunch

DAY 3: FRIDAY, MAY 12

TIME	EVENT
------	-------

Sponsor



1:45 pm – 3:15 pm

Specific Claims Tribunal Update

Justice Paul Mayer of the Superior Court of Quebec will discuss his experiences as a member of the Specific Claims Tribunal from 2016 to 2022, including his reflections on the Tribunal's work in publicly recounting Canada's colonial history. Claimant and Department of Justice, Canada, legal counsel will discuss the work and mission of the Tribunal, its growth and growing pains over the past decade. The panel will also examine the Tribunal as an adjudicative body co-developed by First Nations and Canada, but then unilaterally amended by Parliament in 2014. What lessons can the Tribunal offer for enhancing Indigenous self-governance as a co-developed adjudicative body?

Moderator:

Jameela Jeeroburkhan, Dionne Schulze S.E.N.C. (Montreal, QC)

Speakers:

The Honourable Justice Mayer, Quebec Superior Court (Montreal, QC)

Ann Snow, Director and General Counsel – Indigenous Rights and Relations Portfolio, Department of Justice (Ottawa, Ontario)

Eric Gingras, General Counsel, Quebec Regional Office, Department of Justice (Ottawa, Ontario)

3:15 pm – 3:30 pm

Refreshment Break

3:30 pm – 5:00 pm

Round-Table

Join your colleagues for moderated brainstorming sessions discussing ethical and practice management issues arising from the negotiation and implementation of self-government arrangements.

DAY 3: FRIDAY, MAY 12

TIME	EVENT
------	-------

Moderators:

Kathryn Deo, Arbutus Law Group LLP (Victoria, BC)

David Taylor, Conway Baxter Wilson LLP (Ottawa, ON)

CBA ABORIGINAL LAW CONFERENCE

Cette conférence sera présentée en anglais et en français avec interprétation simultanée.

MISE EN ŒUVRE DE L'AUTONOMIE GOUVERNEMENTALE AUTOCHTONE : AU-DELÀ DE LA RECONNAISSANCE

10 AU 12 MAI 2023 | OTTAWA (ONTARIO)

Présentée par la [Section du droit des autochtones de l'ABC](#)

De plus en plus, les tribunaux et les gouvernements reconnaissent le droit inhérent des gouvernements autochtones de se gouverner et de gouverner leur territoire de manière à refléter leurs diverses cultures, leurs traditions et leurs besoins. Cependant, la reconnaissance n'est que la première étape; pour que le droit inhérent à l'autonomie gouvernementale soit pleinement exprimé, il doit être mis en œuvre de manière constructive. Cette conférence explorera les différentes approches et perspectives visant à mettre en œuvre des structures de gouvernance autochtones.

Programme susceptible d'être modifié.

JOUR 1 : MERCREDI 10 MAI

HEURE	ACTIVITÉ
17 h – 18 h 30	Réception de bienvenue Discours liminaire – James A. O'Reilly, O.C., C.Q., Ad.E. Hommage à Peter Hutchins Peter Hutchins jouissait d'une grande renommée dans tout le pays en tant que défenseur passionné et infatigable des peuples autochtones et de leurs droits. Son travail a contribué à façonner le domaine du droit autochtone. Ses réalisations comprennent sa participation aux négociations qui ont abouti à la Convention de la Baie-James et du Nord

JOUR 1 : MERCREDI 10 MAI

HEURE	ACTIVITÉ
	<p>québécois, son rôle dans de nombreuses affaires judiciaires fondamentales au Canada et à l'étranger, la création du premier cours de droit autochtone au pays et son influence en tant que fondateur et premier président de la Section du droit des Autochtones de l'Association du Barreau canadien. Les panélistes rendront hommage à Peter Hutchins et à son legs, et les participants et participantes auront l'occasion de partager leurs souvenirs de lui.</p> <p>Panélistes : Jameela Jeeroburkhan, Dionne Schulze S.E.N.C., Montréal (Québec) Katie Tucker, Pape Salter Teillet LLP, Toronto (Ontario) Micha Menczer, Arbutus Law Group LLP, Victoria (Colombie-Britannique) Un message du professeur Georges Sioui, Université d'Ottawa, Ottawa (Ontario)</p>

JOUR 2 : JEUDI 11 MAI

HEURE	ACTIVITÉ
8 h 30 – 8 h 50	Inscription et petit-déjeuner chaud
8 h 50 – 9 h 5	Mot de bienvenue et présentation Mot de bienvenue du président de la Section du droit des Autochtones de l'ABC : Yvan Larocque , Larocque Business Law, Winnipeg (Manitoba) Mot de bienvenue des coprésidents de la conférence : Kathryn Deo , associée directrice, Arbutus Law Group LLP, Victoria (Colombie-Britannique) David Taylor , associé directeur, Conway Baxter Wilson LLP, Ottawa (Ontario)
9 h 05 – 11 h	Où en sommes-nous aujourd'hui : Les leçons tirées des accords existants

JOUR 2 : JEUDI 11 MAI

HEURE	ACTIVITÉ
	<p>Il existe diverses formes d'autonomie gouvernementale au Canada, notamment l'autonomie sectorielle, les traités, les accords sur les revendications territoriales globales et les ententes sur l'autonomie gouvernementale. Un groupe d'experts décrira ce qui existe et vous présentera des informations et des conseils précieux alors qu'ils partagent les leçons qu'ils ont tirées de la mise en œuvre de l'autonomie gouvernementale dans ces différents contextes.</p> <p>Animatrice : Kathryn Deo, Arbutus Law Group LLP, Victoria (Colombie-Britannique)</p> <p>Panélistes : Tim Raybould, Ph. D., partie principale, JWR Group, Westbank (Colombie-Britannique) Katie Tucker, Pape Salter Teillet LLP, Toronto (Ontario) Chef Warren Tabobondung, Première nation de Wasauksing, Parry Sound (Ontario) Tom McCarthy, sous-ministre, Ministry of Indigenous Relations & Reconciliation, Vancouver (Colombie-Britannique)</p>
11 h – 11 h 15	<p>Pause</p> <p>Commanditaire</p> 
11 h 15 – 12 h 15	<p>La reconnaissance des droits inhérents</p> <p>Comprendre les différents moyens par lesquels le droit inhérent à l'autonomie gouvernementale est reconnu et mis en œuvre, y compris par le biais de la Déclaration des Nations unies sur les droits des peuples autochtones.</p> <p>Animateur : David Taylor, Conway Baxter Wilson LLP, Ottawa (Ontario)</p> <p>Panélistes : Rosalind Campbell, avocate, Arbutus Law Group LLP, conseillère pour Musqueam, Vancouver (Colombie-Britannique) Bruce Hamilton, conseiller juridique, ministère de la Justice du Canada, Vancouver (Colombie-Britannique)</p>

JOUR 2 : JEUDI 11 MAI

HEURE	ACTIVITÉ
12 h 15 – 13 h 45	<p>Déjeuner et Conférencier</p> <p>Commanditaire</p>  <p>Conférencier : L'honorable Michael L. Phelan, conseiller principal, Colin Bedard LLP, Ottawa (Ontario)</p>
13 h 45 – 15 h 15	<p>Négociation de traités et d'accords d'autonomie gouvernementale</p> <p>Découvrez les mécanismes et les pratiques exemplaires pour la négociation de divers régimes d'autonomie gouvernementale, y compris les recommandations pour l'engagement des communautés et la ratification des accords.</p> <p>Animatrice : Rosalind Campbell, avocate; conseillère pour Musqueam, Vancouver, (Colombie-Britannique)</p> <p>Panélistes : Martin Bayer, négociateur en chef pour l'Entente sur la gouvernance de la Nation Anishinabek, Weaver Simmons, Sudbury (Ontario) Jason Madden, associé, Pape Salter Teillet LLP, Toronto (Ontario)</p>
15 h 15 – 15 h 30	<p>Pause</p>
15 h 30 – 17 h	<p>Financement de l'autonomie gouvernementale</p> <p>Explorez de nouvelles approches politiques pour soutenir l'autonomie gouvernementale, et leurs implications pour les accords existants et futurs, y compris la politique financière collaborative (le « livre vert »).</p> <p>Animatrice : Anita Boscariol, Watson Goepel LLP, Vancouver (Colombie-Britannique)</p> <p>Panélistes : Bertha Rabesca Zoe, conseillère juridique, gouvernement de Tłı̨chǫ, Yellowknife (Territoires du Nord-Ouest)</p>

JOUR 2 : JEUDI 11 MAI

HEURE	ACTIVITÉ
	Tim Raybould, Ph. D. , partie principale, JWR Group, Westbank (Colombie-Britannique) Martin Reiher , premier sous-ministre adjoint, RCAANC, les traités et le gouvernement autochtone, Ottawa (Ontario)
17 h 15 – 18 h 45	Réception et discours principal par Son Excellence la très honorable Mary Simon, gouverneure générale du Canada (Delta Hotels Ottawa City Centre)
18 h 45 – 22 h	Dîner (Delta Hotels Ottawa City Centre)

JOUR 3 : VENDREDI 12 MAI

HEURE	ACTIVITÉ
8 h 30 – 8 h 50	Petit-déjeuner chaud
8 h 50 – 9 h	Mot de bienvenue et présentation
9 h – 10 h 30	Mise à jour de la jurisprudence récente Écoutez les analyses d'experts sur les affaires récentes en matière de droit autochtone, avec un accent particulier sur les affaires concernant l'autonomie gouvernementale, y compris la récente affaire de renvoi à la CSC sur la <i>Loi concernant les enfants, les jeunes et les familles des Premières Nations, des Inuits et des Métis</i> . Animatrice : Wendy Parkes , Université Lakehead, Faculté de droit, Thunder Bay (Ontario) Panélistes : David Taylor , Conway Baxter Wilson LLP, Ottawa (Ontario) Alyssa Flaherty-Spence , associée, Gowling WLG, Ottawa (Ontario)
10 h 30 – 10 h 45	Pause

JOUR 3 : VENDREDI 12 MAI

HEURE	ACTIVITÉ
10 h 45 – 12 h 15	<p>Le pluralisme juridique en pratique</p> <p>Explorez la reconnaissance de l'autorité législative autochtone en common law et dans les lois. Découvrez les défis, les pratiques exemplaires et les stratégies d'application des lois autochtones.</p> <p>Animatrice : Monique Dull, conseillère juridique, ministère du Procureur général, Direction des services juridiques, relations juridiques avec les Autochtones, Victoria (Colombie-Britannique)</p> <p>Panélistes : L'honorable Juge Grammond, Cour fédérale Lindsay Borrows, professeure adjointe, Université Queen's, Faculté de droit, Kingston (Ontario) Joyce King, directrice, Division de la justice d'Akwesasne, Akwesasne (Québec)</p>
12 h 15 – 13 h 45	<p>Déjeuner</p>
13 h 45 – 15 h 15	<p>Le point sur le Tribunal des revendications particulières</p> <p>Le juge Paul Mayer de la Cour supérieure du Québec discutera de son expérience en tant que membre du Tribunal des revendications particulières (le Tribunal) de 2016 à 2022, y compris de ses réflexions sur le travail du Tribunal pour raconter publiquement l'histoire coloniale du Canada. Les avocats et avocates du demandeur et du ministère de la Justice du Canada discuteront du travail et de la mission du Tribunal, de sa croissance et de ses difficultés au cours de la dernière décennie. Le groupe d'experts examinera également le Tribunal en tant qu'organisme quasi judiciaire codéveloppé par les Premières Nations et le Canada, puis modifié unilatéralement par le Parlement en 2014. Quelles leçons le Tribunal peut-il offrir pour améliorer l'autonomie gouvernementale autochtone en tant qu'organisme quasi judiciaire codéveloppé?</p> <p>Animatrice : Jameela Jeeroburkhan, Dionne Schulze S.E.N.C., Montréal (Québec)</p> <p>Panélistes : L'honorable Juge Mayer, Cour supérieure du Québec, Montréal (Québec)</p>

JOUR 3 : VENDREDI 12 MAI

HEURE	ACTIVITÉ
	<p>Ann Snow, directrice et avocate générale - Portefeuille des affaires autochtones (PAA), ministère de la Justice, Ottawa (Ontario) Eric Gingras, avocat général, bureau régional du Québec, ministère de la Justice, Ottawa (Ontario)</p>
15 h 15 – 15 h 30	Pause
15 h 30 – 17 h	<p>Table ronde</p> <p>Retrouvez vos collègues pour des séances de remue-méninges discutant des questions éthiques et de gestion des pratiques découlant de la négociation et de l'application des accords d'autonomie gouvernementale.</p> <p>Animatrice et animateur : Kathryn Deo, Arbutus Law Group LLP, Victoria (Colombie-Britannique) David Taylor, Conway Baxter Wilson LLP, Ottawa (Ontario)</p>